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zira one grane nauke. koje su za život u državi od najveće potrebe,
a medju te spada studij, koji sprema mladež za riješavanje agrarno
tehničkih problema.

U momentanom pomanjkanju sposobnih uredovnih tehničkih
vještaka morat će se upotrijebiti kod provedbe agrarnih operacija
civilni tehnički vještaci, koji su za agrarne operacije_ osposobljeni.

U nekim županijama nema do danas komasacijonih povjerenika
pa bi ih valjalo imenovati, dok bi se cni, koji su imenovani, imali
odteretiti od drugih agenda, da se uzmognu posvetiti potpunoma
poslovima županijskih komasacijonih povjerenstava.

Zakon o z. z. od g. 1894. mora se podvrći reviziji, jer je
tehničko uredovanje po tom zakonu odviše oteščano, a prije opisano
prvo uredjenje z. z. sa svojim lošim posljedicama zahtjeva, da se
zakon o z. z. promjeri obzirom na te loše posljedice i u pogledu
pravnog postupka.

Zakon o komasaciji zemljišta sadržaje neke ustanove, koje su
se pokazale u praksi nezgodnima, jer otešćavaju postupak, npr.
način ispravka grunt. nesuglasica, slaganje površine odnosno vrijed
nosti točno na hvat odnosno filir, način gruntovne i kataslralne pro
vedbe operata i td Obzirom na dosadašnje iskustvo imao bi se i
taj zakon podvrći reviziji sa svrhom, da se postupak komasacije
pojednostavi i ubrza.

Za s ada se više učiniti nemože i to sve dotle, dok nebudemo
imali dovoljno spremnog tehničkog personala, koji mora da obavi
većinu posla kod rješavanja svih naših agrarnih operacija kao i kod
provedbe agrarne reforme.

Glavni tehnički momenti definitivnog zakona
agrarne reforme.

Piše: Dušan lvošević, inspektor l\linistarstva za Agr. Reformu kod
Agrarne Direkcije u Zagrebu.

Kako stojimo naskoro pred definitivnim rešenjem zakona agrarne
reforme nalazim za potrebno, da iznesem na opću ocjenu moje mi
šljenje, što bi definitivni zakon agrarne reforme sa tehn. strane
osigurati morao. Povod ovome članku dali su mi utisci, koje smo
dobili dosadašnjim radom. a i ona iskustva, koja smo stekli pri
godom rešavanja dotično primjene privremenih odredaba kod davanja
veleposiedničkog zemljišta u privremeni zakup po agr. reformi.

Dosadanji radovi agrarne reforme odkrili su mnoge nepoznate
zaostatke tehničke strane naših veleposjeda. Kod rešenja ovoga
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teškoga problema pokazalo se je, sa koliko poteškoća se mora boriti
geometar radi zaostalosti naših gruntovnica i našega katastra, ovom
se je prilikom moglo konstatovati, kako malo oslona može geometar
naći u nacrtima gruntovne arhive. U mnogo se je slučaja pokazalo,
da veleposjednik gruntovno posjeduje imetak od kojeg se je već
davno rastavio, a to je zato, jer ih nije dao gruntovno provesti, a
ako je ovakova promjena gruntovno i provedena njezina je provedba
tehnički tako slabo fiksirana, da se na nju geometar za pravo oslo
niti ne može, a ipak mora, jer mu se ovo nalaže. Što više ima
demo krajeva kao što je Medjumurje, gdje je gruntovnica takova,
kao da za tehničkog čovjeka niti ne postoji.

Svi oni, koji su imali prilike sravnjivati gruntovne
katastarske operate sa faktičnim stanjem posjeda mogli su se
uvjeriti, kako je zaostao naš rad na ovom polju, a znamo i razloga
zašto je tome tako. Na žalost da baš mi kao poljoprivredna država,
kojoj bi ova gruntovnica i katastar imao biti jasnim zrcalom naše
snage i privrede, zaostajemo u tom pogledu daleko za uredjenjem
modernih država. U daljnju kritiku ovih radova ne ću da se upu
stim, što nije niti cilj ovome članku, tek nužno je konstatovati
ovu činjenicu. Zato valja u prvom redu, ako se hoće pristupili de
finitivnom rešenju agrarne reforme, staviti u sklad sve naše vele
posjede sa gruntovnicom i katastrom. Ovo je samo za sebe doista
oveliki posao, no mislim, da ako bi država imala uvidjavnosti
i volje, to bi još za vremena u razmjerno kratko doba mogla ovo
dovesti u potpun sklad. Istina je nadalje, da su izdatci ovog
posla dosta veliki, ali što je ovo prema onim ciljevima, koje si
je država preduzela, kada je pristupila rešavanju ovoga velikog
i teškoga problema, a kada se radi o ovakovom problemu
onda se ne smijemo zastrašiti niti pred većim izdatcima, a to
baš zato, jer se samo uredjenjem katast. i gruntovnog stanja može
ovaj problem pravedno riješiti, a ujedno geometar svoju tešku za
daću tehnički savremeno i sa potpuno mirnom savješću obaviti. Svi
mi znademo dobro, da ovo do danas geometar nije mogao činiti,
jer ga zakon sili, da mora ostati u onim granicama koje mu pro
pisuje i gruntovnica i katastar, on mora svoj valjan rad da protiv
svoje volje mjenja, dok bi država sama morala u prvom redu, da
sva sporna gruntovno pravna pitanja rešava prije, nego li geometar
dobije naloga, da lih tehničku stranu ovoga zakona primjeni

Izvan okvira ovoga članka stoji pitanje kako bi se imalo riješiti
kod nas agrarno pitanje, no mislim svaki od nas stručnjaka može
potvrditi, da bilo ovo rešenje kakovo god prije ne može biti govora
o njezinoj ispravnoj provedbi, dok se ne dovede u sklad gruntov
nicu sa katastrom a ove sa naravi, jer bez ovoga temelja je pra
vedan i svjestan rad geometra nemoguć, a da ne govorim o drugim
pravnim posljedicama, koje smo imali prigodom provedbe privremenih
odredaba agr. reforme prilike upoznati baš radi nesredjenosti naših
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gruntovne-katastarskih arhiva. Ovo se poglavito tiče onih veleposjed
nićkih kompleksa u Slavoniji, koji su svoje šume prokrčili i ovu kul
turu promjenili u težatbeno tlo. Svaka provedba zakona traži što brži
tempo, a pogotovo agrarna reforma, pak zamisliti se valja u položaj
geometra, koji sa današnjim raspoloživim tehn. operatima stoji u
sredini iskrčene šume od nekoliko stotina jutara zemlje, a traži
od njega i država i zemljoradnik, da u najkraćem vremenu stvori
nešto što mora da je dobro, pravedno, savremeno i lijepo. Koliko
se može vjerojatnosti polagati na valjanost ovoga rada u potpunom
smislu riječi sigurno je svakom od nas poznato, pak već ova činje
nica dovoljnim je razlogom, da se za volju pravednosti, a ne za
volju starih zakona i knjiga, pristupi najtočnijoj i savremenoj ream
bulaciji svih onih zemljišta, koja dolaze pod udar agrarne reforme,
i to tim više, jer se radi o pravednoj novčanoj naknadi, koja se bez
ispravnih i točnih tehničkih podataka niti zamisliti ne može.

Što bi nov t. j. definitivan zakon o agrarnoj reformi sa teh
ničke strane imao osjegurati bilo bi slijedeće:

I. K o m a s a c i j a.

Naredba Min. za Agr. Ref. od G. VII. 1920. br. 10.5()0 koja
je izdana u sporazumu sa Min. unutrašnjih dela odredila je, kako se
imadu interesenti (zemljoradnici), koji dolaze u obzir kod davanja
veleposjedničkog zemljišta u privremeni zakup, u pojedine kategorije
svrstati Ove kategorije jesu:

1. Oni zemljoradnici, koji se bave obradjivanjem zemlje, a
nemaju svoje vlastite zemlje; -

2. Kategorija: zemljoradnici, koji se bave obradjivanjem zemlje,
ali nemaju dovoljno vlastite zemlje, koliko bi mogli sa svojom po
rodicom obraditi;

3 Kategorija: zemljoradnici, koji imadu toliko vlastite zemlje,
koliko mogu sami sa vlastitom porodicom obradjivati;

4. Kategorija: posjednici zemljišta, koji svoju zemlju obradjuju
uz pripomoć najmljenih radnika;

5. Kategorija: svi ostali posjednici, čiju zemlju obradjuju
s amo najmljeni radnici.

Kod davanja zemljišta u privremeni zakup došli su, prema
raspoloživosti gdje je bilo ovakove zemlje, po redu iz kategorije 1.
i 2. dok su ostale kategorije bile isključene da dobiju zemlju.
Dakle siromašni zemljoradnik 1. kategorije mogao je dobiti zemlju
ondje gdje je ove bilo. Desilo se je mnogo puta, ~a zemlju ovakav
interesenat radi prevelike daljine u opće nije hotio primiti, što se
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je ne samo n bogatoj Bačkoj i Banatu dogadjalo, nego i u našem
najsiromašnijem Gorskom Kotaru. Ovakav zemljoradnik I. kategorije
ne posjeduje niti potrebnog poljoprivrednog orudja, niti za obradbu
potrebitu tegleću marvu, on je ali nasuprot toga ovu zemlju pri
mao, jer se [e cbojao da bi u protivnom slučaju mogao biti posve
isključen da dobije zemlju po agr. reformi, dakako onda je ovu
zemlju i primjereno svojim fizičkim silama i prema raspoložbi go•
spodarskog orudja obradjivao. Posljedica toga je, da zemlja
ostaje i neekonomski exploatirana i neekonomski obradjivana, jer
cilj ovoga zakupnika je da mu zemlja osigura u ovo teško doba
samo nešto prehrane bez obzira na eventualno uništenje ove zemlje,
što mu nije za zamjeriti, jer obraditi zemlju sve da je i voljan
nije kadar, ma da i poznaje intenzivnost obrade i način kako valja
njegovati zemlju. Ovaj nedostatak, da se zemljoradnik prisili na
intenzivno, a uz to i ekonomsko obradjivanje ne može se ni jednim
drugim načinom polučiti već jedino komasacijom zemljišta.

Evo ovome dokaza. Komasacija daje prednost siromašnom ze
mljoradniku, da dobije zemlju bliže k selu, dotično k njegovoj kući.
Ovo je za rijega od osobite ekonomske važnosti, jer će on radno
vrijeme bolje iscrpiti i to s razloga što ne posjeduje gospodarskog
orudja, on će za predbježno oranje, za koje potrebite sprege nema,
laglje dobiti pomoći od susjeda ili prijatelja, nego ako dobije ovu
zemlju predaleko No kako znamo baš velepos.ednička zemljišta
nalaze se daleko od sela, pak zato dati zemlju siromašnom zemljo
radniku na ovakovom mjestu znači, fizički ga -suviše iscrpljivati,
on će s vremenom izgubiti volju za rad, jer ga ovaj rad odviše
umara.

Još teži položaj je kod zemljoradnika 2. kategorije. Ovaj mora
radi ono nešto zemlje što imade razštrkano na malene komadiće tratiti
i gubiti vremena .samo na hodanje, a što znači iskorišćenje povoljnog
vremena za ekonoma općenito je poznato.

Već samo ova 2 razloga dovoljni su dokaz porebe komasacija
prigodom rešavanja definitivne agrarne reforme, jer dati zemlju
zemljoradniku ondje gdje je slučajno imade, a ne kako ovo njegovim
ekonomskim prilikama i fizičkoj energiji odgovara nije niti njemu. a
najmanje općenitoj produkciji od koristi,

Zemljoradnici 3.-5. kategorije bili su od uvjek pristaše ko
masacija, jer im je ovim bilo omogućeno koncentriranje njihove
ekonomije, koja im diže njihovu ekonomsku snagu. Dokaz tome je
kao primjer Bačka i Banat, gdje su unatrag 40-50 godina nekoje
općine ne jedamputa nego 2-3 puta komasirane. Ovo je dopri
nijelo, da je srednji zemjoradnički stalež postao jak, jer mu je
njegov posjed koncentriran, on se je za vrijeme ljetne ekonomske
periode uselio u svoj novosagradjeni "stan" (salaš), gdje je inten
zivno sa cijelom obitelju mogao dizati gospodarstvo na najviši stepen
kulture. Nadalje ova ga je okolnost silila na moderno gazdinstvo,
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jer je počeo raditi sa gospodarskim strojevima a ovo ga je opet
poticalo na osnivanje zemljoradničkih zadruga, jednom riječju on je
samo komasacijom postao pristupačan zemljoradničkoj prosvjeti.

Svim ovim zemljoradnicima bez razlike kategorija 1.-5. valja
dati volju i ambiciju za intenzivan i moderan rad, kako ga današnja
agrikultura s obzirom na konkurenciju zahtjeva, a ove im se mogu
samo tako dati, ako svaki od njih posjeduje zemlju ondje, koja
njegovoj fizičkoj snazi i ekonomskim sposobnostima odgovara.
S obzirom na to valja da definitivni zakon agrarne reforme vodi
računa nesamo o 1. i 2. kategoriji nego i o svim ostalim kategorijama
a ovo bez komasacija postići ne može, što više potpuno mogu da
ustvrdim, da svaka druga tehn. provedba ne vodi korisnom i na
prednom cilju ekonomije već nasuprot njezinom slabljenju, a osim
toga oduzima zemljoradniku ambicije za intenzivan rad.

Zamišljam si zakon agrarne reforme ujedinjen sa zakonom pri
silne komasacije, koji bi donio ne samo mnogo tehničke blagodati
i olakšanja u mnogim spornim pitanjima, nego bi j sa financijalnog
gledišta doneo prištednju, kako ću u kratko obrazložiti.

U prvom redu bi država bila prisiljena, da gruntovna stanja,
koja su u mnogim krajevima zamržena. konačno riješi i koji se
postupak ubržuie baš ondje, gdje kom isacija postoji, pošto ovim
momentom podpada-u svi agrarni sporovi u djelokrug komasacionih
povjerenstva, koja mogu ove rešavati brže nego li redoviti sudovi
kao gruntovne oblasti U drugom redu, ako se ovakav veleposjed,
osobito onaj u Slavoniji. rasparceliše nikada se ne će potreba
zemlje podudarati sa raspoloživošću, pak će se, ako postoji ova
kova raspoloživot, razmjerno više davati, dok na onom mjestu gdje
ove raspoloživosti nema, biti će žiteljstvo prikraćene, premda su
ovi objekti prividno daleko od pojedinih sela dotično od stanova
interesenata agrarne reforme. Komasacijom bi se ovakova poteškoća
kao i nerazmjerna razdioba s obzirom pa omjer n rdjeljivanja po
svema eliminirala. jer bi u ovom slučaju mogli žitelji, i to bolji
gospodari kategorije 3-5, dobiti po komasaciji zemlju i izvan ha
tara one općine gdje žive, dok bi siromašniji zemljoradnik dobio zemlju
bliže k svome domu. Sličan bi slučaj nastao, ako je raspoloživost
zemlje velika, a potreba malena. Ovdje bi se sa ovakom oda.Jekom
zemljom neekonomski postupalo, jer bi se davala zemljoradni
cima možda i preko njihove energije. Komasacijama se ali
može postići to, da se na hatarevima ovakovih općina, sakupi
više raspoložive zemlje, na kojoj bi se u pomanjkanju većeg posjed
nika mogla osnovati manja kolonija, što se ali ne bi moglo
konstatirati, ako se istovremeno ne bi susjedne općine komasirale.
Konačno sa finansijskog glediša država će prištediti dvostruke
troškove izmjere, jer, da će do komasacija morati jednoć doći,
ne može od nas niti jedan da dvoji, pošto će baš siromašnoga
zemljoradnika siliti na ovu pomisao njegovo loše ekonomsko pitanje,
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koje će za njega postati tako reći neodrživo, ako mu se kako sam
spomenuo, ne dade zemlja ondje, gdje je on prema svojim fizičkim
sposobnostima treba. Ovim bi se načinom agrarna reforma na račun
komasacija tako rekuć za državu bez ikakovih stvarnih tro
škova mogla obaviti, jer bi ovi troškovi pali najviše na sred
njeg gospodara, kojemu kc.masacija najviše koristi nosi. Dakako da
bi država morala takodjer participirati na ovim troškovima bilo to
u kojoj mu drago formi.

Evo sve ovo gore navedeno može da dade komasacija ujedi
njenja sa def. zakonom agrarne reforme, pa mogu ustvrditi, da svaka
druga tehnička provedba ovoga zakona ne vodi koristnom i napred
nom cilju gospodarstva, već nasuprot njegovom slabljenju, a osim
toga oduzima zemljoradniku ambiciju i volju za rad.

Ne riješi li ~e sve ovo jednim udarom, tada će se ponovno
nanesti poljoprivrednr m stanju nova ekonomska šteta, a na koncu
će ipak postati akutnim pitanjem komasacija, i to u vrlo kratko vri
jeme iza eventualnog drugog načina provedbe agrarne reforme, jer
će ovo iziskivati nužda zemljoradnika i njegovo nesnosno stanje.

Tada će ali zemlja biti iscrpljena, nadalje uslijed fizičke ne
mogućnosti gospodara biti će zanemarena, ona će postati lošom,
pak će naša agrikultura, naše ogledalo svjeta još dublje pasti. Ko
načno ovako iscrpljenu zemlju sircmašni zemljoradnik lih sa svojem
fizičkom energijom bez drugih pomagala ne može restaurirati.

Odgadjati pitanje komasacija, i neprovesti uporedo sa d< fini
tivnom agrarnom reformom znači baciti dosadašnju produkciju i
gazdinstvo za desetak godina u natrag. Srednji gospodar, koji je do
sada u siromašnom zemljoradniku našao pomoćnu silu. izgubio ju je,
jer ovaj mora. da-uloži u ono parče zemlje, koje je dobio na 5-6 kim.
daljine, svu svoju fizičku snagu, dok srednji gospodar zemljo
radnik, koji danas imade raštrkani posjed na 8-1 O komada zemlje,
ne može ga sam sa svojom porodicom intenzivno obraditi,
a siromašni zemljoradnik bez zemlje, koji je do sada k njemu u
nadnicu išao, uslijed toga što je ono parče zemlje dobio, po
moći mu ne može. Ovo je razlogom, da je danas stepen ekonomske
produkcije srednjega pospodara za bivšim stepenom zaostao
i za to bi se ova ekonomija sa daleko manje truda mogla na
prijašnji stepen dovesti, ako se posjed srednjeg gospodara
komasacijom koncentriše, gdje bi on izišavši iz svoje kuce, stupio
već na svoju njivu. - Komasacija bi jednim udarom riješila sva
ova otvorena pitanja, ona je jedina kadra, prisiliti svakog zemljo
radnika na intenzivan rad, ona može samo da ko, isti svim katego
rijama zemljoradničke klase, dok bez nje ne daje drugi način
provedbe agrarne reforme nikakove garancije niti za ekonomski
razvitak zemljoradnika, a time niti privredi države. -

Konačno komasacija bila bi još jedina utjeha za zemljoradnika,
koji je do sada sa agrarnom reformom ne zadovoljan, što je i
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sasvim prirodno, jer mu način razdiobe zemlje, gdje ove ima, a ne,
gdje je on treba, ne može denesti koristi. - On će ali usljed
komasacija doći do ekonomski njemu iscrpljivijeg zemljišta, koju će
u prvom momentu možda moći i rukom obraditi, ako već za ovu
obradbu drugih sredstava ne bi imao, a osim toga prirodno će mu
se narinuti i ambicija i volja za ustrajnost u radu

Da je ovome ovako dokazuje činjenica. da zemljoradnici
gramze za pašom i livadama, jer vide gdje im se zemlja daje; oni
nisu u stanju drugu kulturu sa svojom energijom izkoristiti, pak
radje ostavljaju oranicu s gornjt>g razloga ne obradjenu. Dobije
li on ali zemlju bliže k svojem domu, i ondje gdje je on želi, to
mu ovo potonje nikada u pamet pasti neće.

Već iz ovoga se vidi, da jedino komasacija može zemljo
radnika zadovoljiti, ekonomski podići pojedinca i državu. Mišljenja
sam, da bi trebalo današnjeg zakupnika u privremenom zakupu

• ostaviti sve dotle, dok ne dodje na red komasacija u dotičnoj op
ćini, pak ma trajalo ovo i deset godina. Svaki drugi pokušaj uvje
ren sam uzaludan je i ne može voditi do onoga cilja, koji imade
država i pojedinac pred očima.

Zemljoradnici su uvedeni već danas - ako i putem zakupa
- u faktični posjed, pak prema tome mislim, da država ne može
naći boljeg načina, kojim bi mogla sadašnjega zakupnika iz ovoga
posjeda dići, nego što je komasacija, u koju on imade i vjere i nade,
jer znade, da ga ona doista štiti.

II. Me I i o r a c i j a

Isto tako važno pitanje kao komasacija je u Hrvatskoj i
Slavoniji takodjer važno pitanje melioracija.

Kako baš kroz srce Hrvatske prolazi rijeka Sava, i kako mi
stoje na raspolaganje samo podatci o njoj i njezinim pritocima
(publikacija generalne direkcije voda od god. 1919.), to ću se stvarno
moći pozivati samo na ?ve podatke.

Prema godišnjim publikacijama vodogradj odsjeka zero. vlade
u Zagrebu o oborinama i vodostajima obuhvaća cijelo savske na
plavno porečje površinu od 95.436 klm2 što daje ukupno oko 16½
hiljada kat. jutara

Već u god. 1793. nalazi brodarski mjernik Ign Pongratz po
trebu izsušenja lijeve i desne obale Save od Rugvice (kod Zagreba)
do Stare Gradiške, a god. 1827. min. savjetnik Mihalik izsušenje
Lonjskog, Odranskog i Ribarskog polja, kada se niti znalo nije što
je agrarna reforma Ogromna ova brojka, koja čovjeka tako rekoć
zastraši dokazuje kako veliki dio prvoklasnog zemljišta stoji danas
u Hrvatskoj i Slavoniji u naplavnom području Save i Drave kao i
svih njezinih pritoka.
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Podatci, koje sam mogao prikupiti i u koliko na uopću ras
položbu stoje, pokazuju da u Posavini imade 460.000 jutara zem
ljišta, koja su radi ove neprestane naplave minimalno ili skoro
nikako iskorišćena. Ovamo dolazi još u obzir Podravina kao i
Kraško područje sa površinom od 140.000 kat jutara.

Ove vode prolaze najvećim dijelom kroz bivšu vojnu krajinu,
gdje je siromaštvo doista veliko, daleko veće negoli ono u bivšem
provincialu, koje krajišnik zove 9gospoštijom• i gdje se faktično
veleposjednička zemlja nalazi.

Vidi se, da je ovdje govora o površini od 600.000 jutara
naplavnog i močvarnog zemljišta, od koje se sume nešto oko
polovice doista obradjuje, ali ovo ekonomsko iskorišćenje radi pod
vodnosti najprimitivnijega je stepena. - Faktično nekulturnog i
skroz močvarnog tla imade u Hrvatskoj i Slavoniji od prilike
300.000 jutara, koja bi se zemlja mogla privesti pomoću melio
racija na prvi stepen kulture.

Uzimam kao primjer Lonjsko polje, koje je posve nekulturno
u površini od 180.532 jutara i koje mi je lično poznato. Za ovo
veliko polje, koje je u neposrednom 'dodiru sa Mokrim i Ribarskim
poljem, prema objelodanjenim službenim podatcima generalne in
spekcije voda u Zagrebu vidi se, da je već posao melioracija u
dosta velikom opsegu proveden bio i da je uspjeh melioracija
ovoga kraja potpuno zagarantovan. Ovo garantuje geografski položaj
Loniskoga polja koji je tako povoljan, da je osiguran i za najvećih
vodostaja rijeke Save konstantan pad vode od 0.05°/00. Što više
dokazano je promatranjem, da veliki vodostaji u Lonjskom polju za
vrijeme proljetne kopnje snijega vazda 14 dana prije nestaju, nego
li veliki vodotok i vodostaj Save, tako da ni ova voda poljoprivredi
ne bi nanosila nikakove štete, već nasuprot koristi, jer je prolazna.

A što je najglavnije izsušenjem ovoga kraja ne samo da bi
se 180.532 jutra potpuno privelo kulturi, pak time siromašno do
maće žiteljstvo moglo sa nuždnom zemljom snabdjeti, a time i
postojeća zemljišta maloposjednika poljoprivredno podići, nego će
se i zdravstveno stanje ovoga močvarnoga polja, koje leži u srcu
Hrvatske osloboditi od močvarnih zaraznih bolesti. Ovim će se
mahom i riješiti kolmacija ovoga kraja t. j. velike vode Lonje,
Pakr» i Ilove, bogate su na gnojnom mulju, sa .kojima se može
naravno gnojenje cijeloga donjeg Lonjskog polja osigurati.

Prema pokupljenim podatcima, koje sam mogao sakupiti, iz
naša]u zemljišta Lonjskoga polja, koja bi mogla doći u obzir, da se
agrarnom reformom na siromašne zemljoradnike razdijele okruglo
oko 60.000 jutara, pak se vidi, da je sav ovaj naplavni teritorij u
rukama veleposjednika, zemljišnih zajednica i imovnih općina

Iz posve pouzdanih vrela obavješten sam, da bi za izsušenje
Lonjskog polja i za potrebitu drenažu bila nuždna svota oko
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35,000.001 kruna; sa ovom bi sumom bilo dovedeno potpunoj kul
turi 180 000 jutara što čini po jutru oko 2 JO kruna, pak ako se
uzme da bi sa ovim melioriranjem postalo za agrarne interesente
raspoloživo 60 000 jutara, koje je zemljište većim dijelom u rukama
općina, imovnih općina i zem. zajednica, to ne samo da bi ovakovo
jutro zemlje staialo 200 kruna, nego bi i zemljišta onih maloposjed
nika, koji u ovom podvodnom kraju dovoljno zemlje imadu, postala
ekonomski jaka.

Kaao se vidi u ovom bi slučaju posvema odpala novčana
naknada zemljišta a izim toga od ukupne svote, koja bi bila potre
bita za melioriranje ovog kraja, mogla bi se skoro polovica tro
škova ubrati od onih interesenata, kojima bi zemlja bila ostavljena
na daljnje eksploatiranje.

Prema tomu računam, d~ bi u Lonjskom polju nakon me
lioracija postalo slobodno jedno 60.000 jutara, sa troškom od okruglo
20,000.000 kruna; ovaj je način podpuno riješenje definitivne
agrarne reforme cijeloga Lonjskoga polja.

Ovdje sam naveo Lonjsko polje kao najveće, pak ako se uzme
još u obzir onih preostalih 400.000 jutara zemljišta koje ekonom
ski nije iscrpljeno, a koje iscrpljenje je zagarantovano, onda je već
u polovicu· agrarna reforma riješena, jer će siromašni zemljoradnik
dobiti zemlju u svojem rodnom kraju te će je s obzirom _na posto
jeće svoje ekonomsko uredjenje moći posvema racionalna iscrpiti.
Državi će ovakav način podupiranja zemljoradnika donijeti daleko
veće i unosnije dohodke, nego što su svi dosadanji aktivni dohodci
ovih nekulturnih i slabo iskorišćenih zemljišta.

Nisam zvan, da u ovom pogl- tlu dadem ovdje najiscrpljivije
podatke, koji mi za sada na raspoložbu ne stoje, no mišljenja sam,
da bi Ministarstvo za agrarnu reformu moralo rad, ovih melioracija
stupiti u brze i akutne pregovore sa stručnjacima Ministarstva po
ljoprivrede, koji su jedini zvani, da dadu svoje kompetentno stručno
mišljenje No nikako i pod kojim uvjetom ne bi se smjelo izlučiti
kod definitivne agrarne reforme niti d.elomično a kamo li potpuno
pitanje melioracija, jer ovo je prav a i pri rod na a gr a r na
reforma, ona će doprinjeti, da će stajati na raspoložbu za siro
mašnog zemljoradnika dostatno i dovoljno zemlje.

Uvjeren sam i informirao sam, od najkompetentnijih faktora,
da riješi li se pitanje melioracija povoljno, tada ćemo iz ravnicah
Hrvatske i Slavonije načiniti novu Bačku, Banat i Mačvu, jer su
preduvjeti za intezivnost ekonomije ovdje. što je pokazao i Srijem
i županija Virovitička, koji su uslijed melioracija svoj ih hatara
postale bogate zemlje, jer ih još iz godina 1860. poznajemo kao
hatare baruština i močvara sa nedoglednim prašumama.
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Melioracija i komasacija su nuždan i dovoljan uvjet razborite
agrarne politike, koja će ujedno baciti u zaborav sve patnje pro
šlosti, nametnute mu od tudjinca Magjara, koji je obogaćivao svoju
vlastelu na račun našega siromašnoga zemljoradnika. Melioracija i
komasacija mogu biti kako je to i literaturom i činjenicama doka
zano svakom siromašnom i imućnijem zemljoradniku a time i državi
od neprocjenene koristi, a da je njima mjesta baš u agrarnoj re
formi dokazao sam.

*
Kakvogod riješenje donese definitivni zakon agrarne reforme

za provedbu ovih posala, potreban nam je veliki broj strukovnjaka
geometara. Danas u našoj državi broj geometara je suviše malen sa
kojim bi se moglo ozbiljno računati, pak mislim, da i u tom po
-gledu valja unaprvo voditi računa. Za -to bi i ministarstvo za
agrarnu reformu moralo pristupiti što izdašnijem pripomaganju nau
kovnih geodetskih zavoda kao i budućih svojih namještenika.

Već kod predhodnih radova davanja u privremeni zakup bo
rili smo se za velikim pomanjkanjem stručnoga osoblja, a kakovo
će se pomanjkanje pokazati kod provedbe definitivnog zakona
agrarne reforme, o tome neću ni da spominjem. Na nama je da
nadležne faktore na ovo sa da upozorimo, a ne onda kada ćemo se
nalaziti pred neposrednim radom ovog teškog i dugog problema.

fpyHTOBHH~a H KaTaCTep. 
MNAaH 6ocaHaq, no.nsynaa.

lf:eTajyh:e y jaaaaa raacanaxa HOT1m;y, )I.a ce np. AHTfH
<Pamuttr, BmRIHbep, erpysu.as, oaramhy aaure ,npllC. BJJaCTil 6aBH
ca H3paA60M npočaexa Ha reozercaoa noay y IJ.H.'hY opraaasarraje
xaracrpame npexepe y Cp611j11 H Ilpaoj I'opa, Koje youurre neM:ijy
HH rpyHTOBH11U.0 HH KaTaCTep, a saajyha aa .nyroTpajee a BeJIBKBM
TpOmKOBl1Ma CKOil'IBBe T3KOBe paaose y OCT3JJUM noapajaaaaa Hame
apazsenaae. KojH cy jom yBeK y Teqajy, MOllCe ce caočoano ycrap
)J;UTH, ,na je CBpC11 cxoaan H3'1l1H pemersn Tora IIHTaH>a O,ll;BCTa
-reaeas 11po6JJeM.

Te K aa TeMeJLy oa(ieJI,uor npoyxeaa OBe cTyAHje ya očaap
aa npaKTU1IHO HCKYCTllO, na Ma•repujaJIHe TIOTpe6e, ua 6BJaacy o
.ss MI!ID.'bCBOM IIOCJIY H Ihe3BHOM yc11exy MOr.10 6H ce K ocruapersy
npaerynara,

,n: ollCuBecMo JLYTY nrxoay c arpapnox peeopaox 11 c yupaaaxa
cexsecrpapaaax II ,np»rnBHBX ,noCiapa. On:e aJioK06m1 :e yrae ;i; apaase
pymeha eacnepaxeara aexa H8M 6y,lly .MeMfBTO" aa 6y.llyhu llCBBOT

.)J;pllCaBe.
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MHHllCTap euaaanaja CBOjO:.t: ype.n.60:.t: 0,11; 31./7. 920. 6p. 2142
B3JJ;aO je rrpaBHJIHHK aa KaTaCT. IIOllHC H apeMepy seM.11,HillTa y
Cp6uju H Ilpaoj I'opu e: yayTCTBO K ucToMy 1:1 TaK0110 sa KJiace:<1>1:1-
Kauujy seM.'l>BmTa (0,11; 14./8. 1920. 6p. 2250.) aa OCHOBY qJI, 126.
u 128 sasoaa spaaeeaae Cpčaje o nenocpeaaox nopesy 0,11; 14./6.
1884. ea TOM cspxoM,:.n.a cayara sa onopeaoaarse seMJbBmTa1 cacraa
6amTBHC&l:IX KILHra (rpyaroaaaue), KOMacaa;e:jy e T. ,11;.

3a jeaanauy nonaca ys1nita ce csaso ceao, sapourana u napom
U CBOjHM oueparox C3lJltH,aEajy esojy KaTaCTp. oamTBHY; nope,CKU
cpea: • cpecsa uperzea", a sa u;eJiy seMJby "seMalhCKH nperaea''.o OMeljeH,y CBaKe onmrase caCT3BH68 ce "upoTOKO I OMeljaBaII,a".
Oxehanaa,e, xanapaa,e rroreaa ea noceaaxa H KfJITY paMa e: T. ,n:.
ussaljajy TeXHH'IKH oprana reaep. KaT ,11;11peKa;1:1je, a KJiac1:1<1>0Kau;njy
SeMJbHmTa y sxace (peaose) CTpf'IHH lJĐHOBHBll,R O,ll,8JIKa sa čosa
rapaa,e, Koju cy IIO CTpyu;e: arpoaoxa-nozsonpanpeaaaua - B TO
IIO HapO'll:ITHM yrryTCTBBMa (nposezč. ype,11;6aMa). Pa,11;0M ynpana,a
reaepaaaa ,11;0peKa;eja saracrpa, a aaso.ae ra aaracrp. cesuaje sa
CBaKH cpea . .l(plK. H ouurraacse BJiaCTH HMajy KaTaCTp. opraaaxa
11t..u aa -PYKY, napoxaro onnrr. cy,11;0B11, Koj 11 1rnajy caM11 aajnpso :
06eJJelK1:ITH Melje caor xarapa, cacrasarn as6yqeo cuueas csax
C0llCTB0HHKa HeKpeTHl:IHa, IIOCTapaTH ce sa aaaneaapnje li CTaHOBe
KaTaCTpaJIHHX oprana (aa reper onnrraae) .e: onpeaara IIO 3 DOBe
penaaa y cspxy cy.n;eJJoBaH,a KO,ll, Ka.TacTp. 'uocJJOBa11:.a. BeJJere (ao
rpaHuqee Melje, xyM&e) uaMeljy oamT11ea esso)I.B Tex. oprae reHe
paJIHe .ll.BpeKu;nje. Tpoma.K B3pa,11;6e HCTBX CHOCe Oililll'IIHe Te BX DO
npeyse:hy HMajy 6y,n:ao 'lfBaTe. Il.e:Ko He CMe pa,11; KaTacTp. opraHa
CMeTaTH. llp1:18B8HH COIICTBeHHIJ;lf HeKp8THHHa Ha pacopaBe mrnjy
ce O.ll,assaT11. Ilo .ll.OBpmeffiy aocJJa rrpe,11;aje me<l> Ka·racTp. ce&a;Hje
CDHCaK OITLOTBHH ca sa,11;aTKOM, ,11;a ra B3JJOlKH rpaljaRCTBY Ha
15 ,n; H e BH u y r JI e ,11; u rroToM ra ca sanop&oM o o6asJbeHOM yrne)ly
)l;OTl:l4BOM. rneq,y BpaTH

Taj yrJie;i; cJJym11 saTo, ,11;a ce CBaKH rpaljae1rn, aKo MY je
f'lHH,eaa Kpusun;a (rpem&a) pa,n:u HeTa'IHOCTB norruca, KYJIType,
KJiaCl14'HKaa;uje u T. ,n:. Moa,e maJIHTU aa F> ,11;aea npeito orrrnT. cy;i;a
ua me<1>a xaT. cexa;11je. KojH he ,11;oeeTu perneEbe, rrpOT0B Kojera
eesa,11;0BOJhHOM Jiua;y ap1:1cToju apaso ,n:aJJffie maJI6e Ha reHep. ,11.H
pe&a;ujy KaTacTpa sa 15 ,n:aHa. Pemellie ,11;11pe1tu;nje 11ssprneo je .
.lli,aJiuJiau;, KOMeje -maJI6a O,ll,611.Ta, HOCH TpOillKOtle B3BHlpja ( DOCTYilKa).

IIpeMa yayTcTsy IiJiaCll<l>HKan;Hja seMJLBmTa (paaspcTaffie se·
MJbBIIITa y Rrrace) y pe,ll,oBe osucHa je 0,11; KJIHMe (ao;i;ee6ja), o
KaKso:hu seM.11,8 H IIOJIOataja, O MorylrnOCTH KYJITHBHCaffia np11po.a;e1rna
HT)I;. Ilo Mace: rrJiat..a ce llope3 ( seMJbapuHa) y911Ml"jyt..e sa je,11;11eua;y
llOBpmHHe 1 xeKTap (= 100 KB. apa = 10.000 KB MeTapa; I jyTpO
O,It 1600 KS. XBaTu je,11;HaKO je 0·5755 xe&Tapa; I XBaT = 1 ·89648
MeTpa). Y I. pe,ll; crra,a;ajy n.:iaJ.\eBH ca BJIH 6ea srpa,n;a, 6amTo li
TO y BapomnMa u Bapoarna;aMa; y ce.JJmrn ,ll;OJJase osu y HlllRY
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aaacy, Y II. pea cnaaajy ycnemso sarajeaa aanorpana (sume o;i:
o x,1. no l xpy), seMJLBmTe aa KOM c ycnexox ycnesa &y&ypys
(aajxaue 12• O ar y apny] B 03BMO lEBTO (aajaaa,e 1000 xr y spey).
Osasse seM.rbe nonase y III. pez, aso ry aoxyaasaueje O,ll. najaue
;.a.1,11 o;i: 50 KM B aso je crosapcrao casčo. Y II. pez caa;i:ajy
ceocxe 6amTe, JI03BB li aohaa pacanaana, 60.rr,a solrn,an.a, xMeJL
HBJJ,B, KYJITHBliCaHH Bp6a11,H B ,11.y ,ll;BI1>8D;H (sa rajen,e CBB.1I>eBHX 6y6a),
napaauamra a cse 60.1I>e seM.rr,e csax spajesa sa mehepay peny,
M3K (a<l>HOB) H,lH ,11.yeae, a Ta.KO H JJBB3,ll8 (C je)lBHM O'TKOCOM a
OTaBoM) 6ea saceaax rpaaa. Y III. pez ,21;0Jiaae seM.rr,e, cnocočae
sa xyxypya 11 japo lliHTO, ny aso cy naaaaaaje očsapox na no
Jioarnj H .K3Klll,Jly Te y NOMYHBKaJJ,Bjli H crosaporsy, yspmhyjy
ce y IV. pea, y sojy yaase a csa aeMJLBIIlTa, na xojaaa ce cejy
jape crpxaae, na u nmeaana ca rrecarypnomhy - pa.n.u orurpe
KJIHMe. Oaaxo cnaaajy namrsaua (cysara) Te aexa,e, usJiomene pe
,21;osaa11 mTeTHHM uouaanaaa. CBe ocraae aeaa,e noaaae y V. pez :
TPCTl!IJ.1!, spčaua, mu6JLa11,11, M(,'lBapae JIBB8,ll;E', BpJJeTH I1T,ll.

lio aas. o neuocp. nopesy i,Ma np1rnpeMeno a cTaJieo 0,11.
nopesa onpomTeHBX seM.'i.HrnTa, Hy yspmTyjy ce y n,uxos pe,21;.

3aMJI,HlllTa Il0,11; myMl M ,ll;OJia3e y pe.D: seM!bBI.DTa, Ba xojeM
cy o;i:pacJJe u 1rnaha ce rO,ll.BmH>e no xeKTapy sa [I. pe;i: 3 ,21;.;
III. peA 2 ,1.; 1V. pe,21; 1 /I., a sa V. pe;i: 0·6u ,21;. Hy sa aucoJiyTBO
myMc&a seMJLBmTa uo,21; myMoM He nJiaha ce nopes.

3a .D:OHemeu,e KJhy'la nJJUCl:<l>BK3IJ.Hje ycTaHOB!byje ynyTCTBO:
Koje je SeM.lbHIUTe y OllITITMHH eaj6o;r,e, cpe.n.H>e, a npeMa TOMe .n.a
ce OCTaJJa 8CM.1I>BllITa pacspCTajy ( KJiaCH<l>BU0pajy).

Ynuc 11 yspmTelbe seM!bumTa y pe.D:OBe 06aBJ1,1 reoMeTap
napue,rnpHo no y□yTCTBY KaTacTp. np<,u;eH!'i. nonepeeBKa (opraHa
O,ll;Ce&a sa 60H11Tupaffie).

I'JiaCOM eape,a:6e 0,21; 30./11. 19.:10. xohe MueucTap <1>ueaHnuja,
.n.a ce npose.n.e n p u B p e Me H o ypelje1r,e scM.'bapuHcKor KaTaCTpa
y .n.eJioB0Ma oame KpalliEBoHe, rije Ta&aB jorn aenoc1.·oju (Op611ja H
IJ;pea I'opa) y xojy cspxy oc11rypasa CBOTY o.n. 60 MD.iL .n;ueapa.
-3aha hy M3Jll) y CBCTeM ypeljeH>a .D:plKaae, BMeRBTO Ib€HOr ra3)J.HR·
CTBa B pasaojHH CTa,21;0j rpyRTOBBHU.e U KaTaCTpa.

PyKosoljeR-e .n;pataBHOr ra3)1.0BCTBa OC06HTO je BalEaR ,21;eo
.n;pm. opraeasMa. li a&o Kao uocpe.11.au& MaTepuja;rne ceare .D:pmase
MBOrOCTpaHo 3aya11Ma O)J.JIY'I3B IlOJIOamj, TO Tllj BBje OBliCaH T0,1BKO
0,21; caMor py1ws0ljelba, KOJJIIKO 0,1.1; H>eroBor ynJJBBBCiJTua Ha noJI0-
THYKY Muh .n.pmase li aa IJ.UBBJIBSaU.BOHO cTaa,e eapo;i:a. 3a rrpo
cyljeH>e <1>11RaH11,ujaJJuor pyKoB09fH>a - Kao 'lBCTO CTBapeor upe/I,
MeTa - BMa ce y s11,21;y ,!1.plKan1 c;ie.n.ehe CTattosumTe : 1. BBCHea
,a:plliaBHe noTpe6e; 2. ussop ,21;parnseux cpe.n.cTa aa ( nope3ea aoJiu •
TUKa); 3. ynoTpe6a ,!1.plK!!BHC UMOBBRe; 4. 6B.1UHCa .llpiK. fa3)1.BR
CTBa a 5, y6Bpalbe ,ll;aiK6B1:1a.
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Bacaaa .ll.piK. Il0Tpe15e 3aBHCH o HJiKBUM UOJJllTl:trrnBM u KyJI·
TY pHHM yeraaonaaa, xojax o6cer eanaauaje ne cxejy orpauasura.
q,rne: JJH TO, npyma )lOKa3 csoje aeaapsae IIOJIHTHKe.

Y B~JbaHOM uopeasoa cncreay JiemH cnara ,llpmaBe 11 Sa)lO·
l30JhCTBO H>eHHX rpahana. lfapo)lH JlH ce y senpaaeaaocr, neacauaje,
y etliy.ll.ope.n.e~T n caxo aa nocpcaua nop- aaa upuracax, ueJb je
npoaaureaa, a )lOHOCu 3JIOirnl5ee nocneaane : oropse a,e n aesaao
BOJhCTBO orpoaae BffiBHe nope30BHHKa .

zl pacaana BJiaCT je saaaa, )I.a joj H K0,11; nospaha ycTaHOBlheBHX
norpečoha 6y.n.e OCROBIH],OM lllTe)I.H>a ea peeJIBOM KOpHCTII. Y peeJJHOM
norporuay cpeaerana 3pll,3JIH ce liy,ll.ope,ll.Ba B3Jb!IHOCT ,llpm. BJJa)le,
jep eeMa JJH ,llOBOJbHO cpeacrasa, orpaaasahe TpornaK 3a nnsaaa
aanuoae 3a)l.aTKe, a CKp6BTH caxo 3a noaparanaae csojax caaeaypa,
caynoneaor yupaBeor anapara M uoJI11T111IKe )I.OTau,uje. U.HBl1JJB3a
i.aose ypeače u H,BXOB TpomaK xopajy 6UTB y caraacjy ea <l>IIHaH
IJ,Hja.1. caarcx )lpmaBe oaaocao aeaax ,llpa<aBJhaea, jep upeonrepe
hea.e OBBX O<'Jca6JbJje u caay ,ll.pmaBy B yeurnTyje 6y,nyheocT
npo)l.yKUIIOBHX l13B0lJ3. illTe)l.lba H DOII1Tellie jecy TeMflhBa IlO)I.BHra
peeaaor <1>0eaH11,uj. pyaonohen,a. YMeu .ll.pmaBm1nu u,11.y 3a THM, .n,a

JJ;pllC. BMOBuey napona ae mpTByjy caaau.ocr« aero aeroBoj 6y.n,yh
HOCTH n Aa omTpo 11p1ma3e ea paBeoeecje ,npmaBeor ra3)lHBCTBa.

Y pe,n rope,er cTaeomtmTa caa,11.a u <1>neael],11j. Mae1:1IIyJia11aja.
J>yKoBoljeH>e oee oeacu o hy.nope,ll.HOM cTaH>y eapo,na. KaMo cpehe,
;i;a ce Ašia61:1ee ,no6pOBOJhHO J nJJahyjy - 6e3 onoMeea u oBpxa I
}ifa OBOr KpaTKOr OCBpTa CTnqe ce OCBe,JJ;O'lelbe, ,na cy36ujaH>e CBaKe
Bapea pcKe rrOJJH'l'HKe ,ll.OBO,ll,H 11 )lO cpeljeH>a cJ)HB3BD,11jaJJHOr raa)lllHCTBa.
(Btt.llB: • Wesen und Zweck der Politik, als Theil der Soziologie
und Grundlage der Staatswissenschaften" o,n fycraea Kao.eexo

<1>epa, .Jiajnl],"Hr.)
Ype,ll,6e, Knje ,li.pm. BJiaCT H3)laje 3a yaaupfljrn,e np1:1BaTHor

xpe;u1Ta, 0,11.eoce Ctl .aeJJOM aa nnaTearny cuocot'.iHOtT, ,ll.eJWM ea eo.1,y
06eese1:1Ka sa y ,ll,OBOJheH>e cBojnx o6eeaa.

IlpocJ Ijee,e npeor ,l),eJJa y npaB1:1ny nprnyuITa ce eepoBeHKf,
a TO MY ce OMorytyje YBll,ll,OM y jaBBe KEbBre (6amTBBCKC, XIID ,_
TeKapee rpyaTOBHllJ.J,e), xoje 11pe,lloqyjy nuce,ll,OBBO CTaEbe Heo,,
xpeTeex )l06apa, lhBXOBY upll6J111muy Bpe,naOCT li JhllXOBa {J[ITe,,'
hee,a. BJJ:iceuqKe O)laoce uoTau.e ycraHOBJhyje oohH rpaipec1a1
saKOHHK. 3a npe;cycpeheu,e npeaape ye1:1wrelbeM HJIH IIpeMemTafheM
Meljanrnex 3eaxoaa .o,npeljeeo je, ,na ce y rpyeTOBBTIM Kfb1:1raMa
BMlljy Ta'leO yeeTH Me9aT.llB H )I.a ce np11ro)lOM npOl',1.eHe noce)l.a,
npouree u upe,ll.aje, Mopajy cacTaBHTll npoTOROJJH. (Ce1,ur11T he ce)
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Stručne vijesti.
Novi napredak na polju fotogra

metrije. Holandeskom učenjaku Boykowu uspjelo je
sastaviti točne topografske karte u mjerilu l: 10.000 upo
rabom stereophotogrametrije sa snimkama iz aeroplana
lsklJuClvo optlCko-automatsklm putem (metodom
optičko-prlključnog postupka sa 4 ploče).

U sledećem našem broju donijeti ćemo Iscrpljlv i
točan opis ovog epohatnog pronataska. Dr. Fasching . 

Društvene vijesti.
Zapisnik

IV. redovite glavne skupštine društva geometara Kraljevine SHS održane
. dne 12. marta 1922. u Ljubljani.

Predsjednik društva inž. pukovnik Stevo Bošković otvara skupštinu
te pozdravlja u srcu Jugoslavenskog Piemonta sve kolege koji su se sa
stali iz svih krajeva domovine, da pretresaju sva važna pitanja struke sa
naučnog kao i staleškog gledišta. Pozdravlja g. inž. Šuklje kao predstav
nika inžeojersko-geometarske komore u Ljubljani i kao predstavnika društva
inženjera i arhitekata sekcije Ljubljana, te g. i-iž. Tavčara kao predstavnika
Jugoslavenskog šumarskog udruženja.

Predsjednik geornetarskog društva sekcije Ljubljana g. Vrte! predlaže,
da seNjeg rvom Veličanstvu kralju odašalje sa skupštine pozdravni brzojav
sa čestitkom k vjeridbi. Pročitavši brzojav prihvaćaju prisutni taj predlog
u stavši sa svojih mjesta uz burni aplauz sa trokratnim Zivio !

G. prof. Andonović istlće, da je društvo ostalo bez jače inicijative,
pa je tako ostalo neopaženo, naročito pri riješavanju činovničkog pitanja.
Naglašuje, da srbijanski geometri dosada nijesu bili u društvu, pa su ga
izabrali kao delegata, da odnese tople pozdrave braći, a da ujedno poradi,
kako da se svi, udružimo, da tako društvo bude potpuno.

lnžinjer Suklje pozdravlja skupštinu u ime društva inžinjera i arhi
tekata sekcije Ljubljana, kao i u ime inžlniersko-geometarske komore u
Ljubljani. Ističe kako još nikada nisu stavljeni na geometre tako veliki
zahtjevi, kao sada, kada treba da se položi pravni temelj gospodarstva
države, a po .tom da reši agrarni problem. Pozdrav spaja sa pozivom u
ime Komore da bi geometri poradili u zajednici sa inženjerima, da bi se
izradio predlog za organizaciju inžinjersko geometarskih komora u cijeloj
državi u kojima bi bili ujed.njeni u težnji _za zajedničkim ciljevima oko
tehničkih radova u cijeloj državi.

Zamjenik tajnika g. Inspektor Ivošević čita tajničko izvješće o po
slo tanju društva, odnosno odbora tekom godine 1921. kako slijedi:

„Odbor je tekom godine održao ukupno 5 od':lorskih sjednica na
kojima je rešavao sve tekuće poslove administrativne naravi. U potpunoj
mjeri odbor nije to mogao učiniti, jer se je društveni tajnik prof. Dr, Tru
helka u mjesecu decembru na tajništvu zahvalio.

U prvom redu valja sa veseljem saopćiti, da je osnovana sekcija
geometarskog društva u Skoplju sa ukupno 24 redovita člana, kojoj stoji
na čelu kao predsjednik poznati nam ag Ini geometar Fran Liska. Ova je
sekcija najavila svoj osnutak odboru pristupivši istodobno u centralno
društvo. Od strane odbora odaslan je ovoj sekciji kolegijalni pozdrav, a
istodobno i društveni pravilnik, kao i upute radi doprinašanja 60¼ dijela
članarine centrali.



33

Broj članova u godini 1921. povečao se je za 63 redovna člana.
Časopis ,Geodetski Glasnik" nažalost radi pomanjkanja gradiva nije

mogao izaćt u više brojeva, čemu je valjda glavni razlog bio u tome, da
je pretežan broj kolega bio angažovan na terenskim radovima. Taj će se
zaostatak u budućoj godini nadoknaditi, pošto je uredništvo zadnjih dana
dobil o I u izgledu je, da će za kratko vreme dobiti prekrasnog Izvornog
geooetskog naučnog gradiva. tako da će naš časopis u sljedećoj godini
moć i nadoknaditi sve dosadanje zaostatke. Apeliramo na sve drugove da
potpomognu i naše glasilo pisanjem članaka, kako bi se što bolje upoznala
javnost si našim radom i staležom.

Nadalje javljamo još jednu veoma ugodnu vijest, da je čuveni geodet
i učenjak profesor Dr. ing. Antun Fasching primio namještenje kod saradnje
državnoga premera Gen, direkcije katastra u Beogradu. Nadam se da će
biti rešeni njegovom saradnjom mnogi značajni geodetski problemi u nji
hovoj primjeni na našem državnom katastru.

U mjesecu junu 1921. sazvalo je Ministarstvo financija neke struč
njake iz raznih nad'eštva i naučnih zavoda naše države na anketu, u kojoj
:,;e je imalo raspraviti pitanje l rganizacije katastarskog premjera. U koliko
smo od učesnika te ankete saznali predložio je prof. Filkuka analogno
svojedobnom predlogu gosp. pukovnika Boškovića, da se osnuie državno
geodetska komisija. U koliko znamo ova anketa nije za sada urodila ni
kakovim konkretnim rezultatima.

Odbor je mogao razviti svoju djelatnost oko rješavanja staleških
pitanja tek u mjesecu novembru prošle godine, jer je sve do tada bila ve
ći.ia članova odbora na terenskom radu.

Tajničko izvješće prima se na znanje.
U odsutnosti društvenoga blagajnika čita u zastupanju geometar Alić

blagajničko izvješće kako slijedi:
Povodom imenovanja društvenog blagajnika gosp. Stevana Vidaka

oblasnim direktorom za Vojvodinu, morao se je g. Vidak preseliti u Novi
Sad, te je usljed toga morao blagajnu predati višem geometru g. Božiću,
koji je po odboru izabran za privremenog blagajnika pa je preuzeo bla
gajničke knjige zajedno sa gotovinom dana 24. januara 1922.

Pošto privremeni blagajnik g. Božić ne može prisustvovati radi bo
lesti ovoj glavnoj skupštini, povjerio je blagajničke knjige geometru gosp.
Aliću sa zamolbom, da u njegovom zastupanju pročita blagajničko izvješće.
Prena blagajničkim knjigama iznosi u prošloj poslovnoj go-

dini 1921./1922. (od t. IV. !921.-28 11. 1922) uplaćena čla-
narina i pretplata za list . . . . . . . . . . . • • • K 22265·

troškovi za štampanje lista i ostali izdatci administracije i t. d.
čine rashod . . . . . . . . . . . . . . . . . . • K 13431·40

Ostaje gotovine K 883360
K t rrnu gotovina iz prošle poslovne godine 1920./21. K 8505·87

Sveukupno aktivno stanje blagajne 28. li. 1922 : K 17339·47
Osim ove gotovine imade društvo [oš potražbe i to :

na zaostat;u neuplaćene članarine . .
na zaostatku neuplaćene utemeljnlne . . . . • . . . •
na zaostatku neuplaćene pretp1ate lista . . . . . . • •

K 24721·
K 600·
K 8816--

Sveukupna polražba: K 31137·~
U Zagrebu, dne 28. februara 1922.

Budislav 6ožić v. r.
društveni blagajnik.

Potpisani revizion::lni odbor ispitao je i u potpunom redu našao
predložene račune i obračune do današnjeg dana.

Za revlzlonalni odbor:
Iv a n Oreš kov i ć v. r.Josip Martinić v. r.
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Iz ovih blagajnlčkih podataka vidjivo je, da bi društvo Iz do sada
ustanovljene visine članarine i pretplate za list moglo I nadalje podmiri
vati potrebite troškove i bez daljnjega povisivanja članarine. Predlaže se,
da dosadanja članarina ostane nepromjenjena, što glavna s upština i us
vaja. Nadalje se predlaže skupštini, da nadje modus, kako da se dodje
do podm'renja duga od strane članova i kako da se osigura u buduće
tačnije podmirivanje članarlnskih dužnosti.

Nakon kraće debate u tom predme tu zaključila je gl. skupština, da
se svaki član dužnik opomene pismeno na dužnost prema društvu, iska
zavši mu brojčano dosadan]! njegov dug, sa zamolbom, da se zaostatak
što prije podmiri.

Podpredsjednik g prof. Horvat predlaže, da se u buduće blagajna
vodi u dinarskoj a ne u krunskoj jedinici. što se prihvaća. .

Na to se blagajničko izvješće prima na znanje.
Pristupa se popunjenju ispražnjenih mjesta funkcionara u central

nom upravnom odboru, te je po odboru predloženo: za I. tajnika g.
Krsto Pfaff, za II. tajnika g. Dušan lvošević, za blagajnika g. Budislav Bo
žić, i za knjižničara ~- Josip Liška.

Ovaj predlog prihvat !a je skupština u cijelosti, te su gore navedeni
funkcionari izabrani per aclamationem.

Predsjednik B o š kov I ć predlaže, da se buduća redovna glavna
skupština obdržaje u Sarajevu.

Profesor A n do n o v i ć misli, da bi za iduću godinu bio Split zgod
niji s obzirom na to, što će društvo lnžinjera održati svoju skupštinu u
Sarajevu i misli, da bi se ova skupština držala tokom mjeseca maja a ne
u mjesecu februaru ili martu.

Predsjednik B o š ko vi ć razlaže, da s obzirom na terenste radove
skupština ne može da se obdržava u mjesecu maju, jer većina društvenih
članova već u mjesecu aprilu mora da ide na terenske radove. Predlaže
Sarajevo s obzirom na to što drustvo inžinjera imade svoju skupštinu u
Sarajevu ove godine, a ne sljedeće godine, pak za to moli da se prihvati
prvotni predlog t. j. Sarajevo, što se jednoglasno prihvaća.

Inspektor Vrte I j predlaže, da se zatraži od vlade da državni geo
metri s obzirom na svoju kvalifikaciju budu kod kategoriziranja činovnika
uvršteni u kategoriju činovnika sa potpunom akademskom naobrazbom.

Predsjednik B o šk ovi ć javlja, da je sekcija društva u Sarajevu u
sporazumu sa sekcijom u Splitu poslala rezoluciju u tom smislu, koja se
čita.

Profesor A n d o n o v i ć kao predsjednik udruženja svih državnih
činovnika u Beogradu kaže, da su činovnici patriotskom dužnosti uvijek
vršili svoje zadaće. Činovnički glasnik donio je u glavnim konturama
moderan zakon činovnlčkoga reda, koji bi imao da stvori samostalan
nezavisan čine vnički stalež bez !kakovih tendencija, koji bi osigurao i
zadovoljstvo činovnicima kao sigurnom stupu države. Zakonska osnova
nalazi se danas pred skupštinom u rukama ministarskog komiteta, pak
misli, da bi političke klubove valjalo zainteresovati za geometarska sta
leška pi'anja, a ujedno i pozvati vladu, da takodjer o geometrima vodi
računa. Valjalo bi uputiti u Beog ad predstavku sa energičnim zahtjevom,
pak će se on kao predsjednik činovničkoga Saveza svojski zauzeti da se
to pitanje državnih geometara povoljno riješi.

O. P f a f f predlaže, da odbor izradi predstavku u ovoj stvari pa
da istu predadu lično kod nadležnih ministarstva gg. int. pukovnik Boš
ković i prof. Andonović.

Prof. H o rva t predlaže, da se zamoli i generalni direktor katastra
gospod. inž. Radojkovlć da posreduje radi uredjenja ovoga po državne
geometre vitalnog pitanja, te da i on lično poradi sa gg. Boškovićem i
Andonovićem, da se stvar povoljno riješi.
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Inspektor M 11 u t Ino v I ć naglašava, da je generalna dir&offa kćf•
tastra već prije god'nu dana u ovom smislu podnlje\a predlog minf~stvu<
financija.

Prima se predlog gg. Pfaffa I Horvata.
G. A li ć razlaže nesnosno materijalno stanje geometara zemaljske

izmjere II Zagrebu radi nesavrenenih terenskih dodataka odnosno radnih
paušala. Brojkama dokazuje neodrživu situaciju sa tim dodacima od
1000 D. godišnje što Iznosi dnevno 4 D. ako se ova svota razdieli na 6
mjesečnu periodu ljetnoga rada, a još u tome moraju iz te svote nabav
ljati i uzdržavati mjernlčke Instrumente.

Profesor A n do n ovi ć predlaže, da se i ova stvar predade onoj
gospodi koja će radi uredjenja činovničkog pitanja osobno posredovati
kod vlade u Beogradu, pa da odnosnu predstavku takodjer istodobno
predadu. Ovo se jednoglasno prtn-a.

Geodeta P f a f f kritikuje i obrazlaže nesnosno stanje geodeta kod
agrarnih operacija zemaljske vlade u Zagrebu, Ovi su još i danas namje
šteni kao konvencionirano osoblje u privremenom svojstvu prem služe
već kakovih 10 godina. Predlaže da se po navedenoj gospodi i u ovom
pogledu podnese vladi predstavka radi konačnog regulisanja položaja ovih
namještenika.

Skupština jednoglasno prima predlog.
G. P f at f saopćuje riješenje gradjevne direkcije u Novom Sadu na

temelju kojeg je dobio autorizaciju za sve geodetske i geome tarske ra
dove u Vinkovclma bivši zemljomjer Leib. To je rješenje ministarstvo
gradjevina izdalo na temelju mišljenja generalne dir'ekcije katastra, mi
šljenja ispitne komisije za polaganje đrž, tehničkog ispita. Predlaže, da
se od ministarstva gradjevina zatraži, da se ova autorizacija poništi a uje
dno da se zamoli, da se u dvojbenim slučajevima kod podjeljenja auto
rizacije zatraži mišljenje i predlog društva geornetara.

G. Inžtnjer S u k I je misli, da pojedina ministarstva nlsu upućena
u bit stvari, što se tlće kvalifrkecija a i prava postignuća na autorizaciju.
U Sloveniji postoji usus, da kod svakog ovakovog slučaja bude upitana
lnžinjersko georn rtarska komora, pak misli da udruženje geometara nebi
moglo ovo pitanje rešavati onako, kako bi to komorama moguće bilo i
za to traži da se prvobitni predlog njegov u pogledu osnivanja ovih ko
mora uzme ozb'ljno u pretres,

G. V u J č i ć nadovezuje da se traži ujedno i zakonska zaštita ci
vilnih geometara, kako bi geometarsku praksu vršila jedino autorizirana
lica.

G. P f a f f mhli takodjer, da će najbolja zaštita za civilne geometre
biti osnivanje inžinjersko-geometarskih komora i to u najkraćem roku,
pa stoga predlaže, da odbor uznastoji da se sastavi uži odbor iz svih
pokrajina radi sastava jedinstvenog statuta za osnutak inžinjersko georne
tarskih komora u sporazumu sa društvom inženjera i arhitekata, a na
temelju kojega bi se zaštitila autorizacija civilnih geometara.

G. Le li ć opisuje nesnosan polažaj civilnih gecmefara, jer da njihovi
dohodci nisu nikako u skladu sa razmjernim poskupljivanjem životnih po -
trebština sa današnjim propisima po kojima civilni tehnici dobivaju dnevnice
kod službenih uredovanja, pak predlaže da se zatraži, da se današnje takse
u istoj visini prevedu na dinarsku vrijednost. Traži da bi se civilnim geome
trima izdate na njihov zahtjev gruntovne mape.

Profesor F i I kuk a drži zahtjev kolege Lelića u stvari izdavanj 1

gruntovnih mapa neostvarivim. Civilni geometri mogu si pribaviti Iz
neznatnu odštetu otiske orlg'nalnih mapa a mogu si i nabaviti ručne kc-
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pije tih mapa, koje bi imale da budu temelj svakoj ovećoj izmjeri. Pri
ključuje se nadalje predlogu gosp. Pfaffa radi zaštite autoriziranih
geometara. .

G. P f a ff predlaže da se njegov predlog prihvati tako, da odbor
imade stupiti u kontakt sa društvom inžlnjera i arihtekta, pa da u spora
zumu riješe konačno pitanje autorizacije. Skupština prima jednoglasno
ovaj predlog

Inspektor Ruž i č ka predlaže, da se izabere poseban odbor koji
bi imao da izradi ustav društva s obzirom na pristup društva geometara
iz Srbije i to tako da svaka sekcija pošalje po jednoga zastupnika u
Beograd.

Profesor A n do ll< o v i ć traži da bi ova lica snjime odmah u Beo
grad pošla, pa da se time ujedinjenje svih geometara države formalno obavi.

Geodeta P f a ff, razlaže da su do sada sve sekcije udružene bez
društva geometa:a u Beogradu i misli, da odbori pojedinih sekcija po
šalju delegate na izradbu novog društvenog ustava, koji bi se Imao zajed
nički pretresti, a nakon toga sledećoj glavnoj skupštini na odobrenje
podastrijeti.

Predjeduik puk. B o š kov i ć predlaže, da pojedine sekcije izrade
po jedan društveni ustav, a ovaj specijalno za to izabrani odbor da ova
pravila pretrese i budućoj skupštini kao definitivni ustav na odobrenje
predloži,

Profesor H o rva t misli, da bi valjalo svakoj sek ciji poslati sva
dosadašnja postojeća pravila svih drugih sekcija, pa da svaka sekcija Jedan
ustav izradi i da se ovaj poseban odbor koji ima sastojati od 2 lica po
jedinih sekcija imade za 8 mjeseci dakle oko Božića o. g. sastati u Beo
gradu, gdje bi se imao fiksirali definitivan društveui ustav, a onda ovaj
skupštini na pretres predložiti.

Skupština prima jednoglasno predlog prof. Horvata.
. Predsjednik puk. B o š ko vi ć p.ta prof. Andonovića da li je društvo

geometara u Beogradu već pristupilo centralnom društvu.
Prof. A n do nov i ć izjavljuje, da su oni u Beogradu ovaj pristup u

svojoj sjednici zaključili I za to njega, potpukovnika Gjorgjevića i inspek
tora Milutinovića kao delegate njihove na današnju skupštinu uputili.

Potpuk. G jo r g je vi ć, predlaže da bi se zamolila sva ministarstva,
koja vrše geodetske radove, da bi o rezultatu tih radova kratko informi
rali geodetsku javnost o toku izvršenog i budućeg rada, tako da bi društvo
o svim radovima u državi bilo inforn irano.

Predsjednik puk. B o š k o vi ć predlaže da se ovo od vlade zatraži
što skupština prihvaća. •

Profesor F i 1 k u ka moli, da se geodetski glasnik podupre duševnim
radom, jer je jedini razlog zašto glasilu nije moglo do sada izilazitl, kako
je to trebalo u pomanjkanju gradiva.

Glasilo valj1 pod svaku cijenu uzdržati i što bolje izgraditi jer je
ono glavna veza između članova i cgledalo našega rada.

Kolege Slovenci traže, da bi odbor zatražio od generalne direkcije
katastra u Beogradu da se dadu državnim geometrima izim dnevnica i
poljski dodatci nadalje da se u buduće ne bi smjeli primati nekvalifiko
vani radnici, jer onda ne će stalež doći do onoga cilja za kojim svi tež .
Skupština prima predlog. ,.

Dnevni je red skupštine iscrpljen, predsjednik puk. Bošković zahva
ljuje svim nazočnim članovima što su u tolikom broju skupštini
prisustvovali.

Tisak C. Albrechta, Zagreb. Odgovorni urednik: Prof. V. Filkuka.


